النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

03 تشرين الثاني (نوفوبر) 2022 نشرة يووية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية





الله خالد حنفي: تعزيز اللستثوارات في قطاع اللوجستيات وع بريطانيا باعتبار الونطقة العربية طريق تجاري عالمي رئيسي

أكد أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، خلال كلمة القاها في القمة الاقتصادية العربية الثانية، التي عقدت في لندن، على "عمق العلاقات العربية – البريطانية، وأهميّة تعزيز هذه العلاقة إلى مستوى الشراكة الاستراتيجية، في ضوء المتغيّرات الجارية على المشهد العالمي، خصوصا منذ بدء جائحة كورونا التي ما تزال تداعياتها مستمرة على سائر اقتصادات دول العالم، ومن ثم جاءت الحرب الدائرة في أوكرانيا لتزيد المشهد العالمي قتامة، مما يحتم المضي قدما في دفع العلاقات بين الدول و لا سيّما العلاقات العربية - البريطانية إلى المستوى المأمول".

ودعا حنفي الى "وجوب الانتقال بالعلاقة بين الجانبين من الواقع الحالي القائم على الاستيراد والتصدير، الى واقع استراتيجي جديد يتماهى مع متغيرات واقع الاقتصاد العالمي، ولا سيما الثورة الصناعية الرابعة والثورة الرقمية". وشدد على أن "الاقتصادات العربية تنقسم في واقعها إلى اقتصادات غنية وتشهد تقدما في شتى القطاعات والمجالات مثل دول الخليج العربي، كما أن جمهورية مصر العربية تشهد نهضة غير مسبوقة وتستقطب استثمارات ضخمة في السنوات الاخيرة. في حين تواجه بلدانا عربية أخرى أزمات سياسية وامنية اثرت بشكل كبير على واقعها الاقتصادي، ومن هذا المنطلق لا بد من تعزيز التعاون العربي- البريطاني وفقا لواقع اقتصادات البلدان العربية وما تحتاجه من استثمارات في شتى القطاعات والمجالات".

ونوّه إلى أنّ "ما نحتاجه اليوم هو رؤية جريئة لتطوير التجارة التي تواكب الأنماط التكنولوجية لتوسيع وتعميق الاستدامة والتنوع والقيمة"، معتبرا أنّ "التنمية المستدامة والمزيد من التنويع يعني فرصًا جديدة للتعاون البريطاني العربي".

وتابع: "تحتاج الصفقات التجارية الجديدة إلى شبكات التوريد التي تتماشى مع التكنولوجيا الخضراء، أو تلك غير الخاضعة للتعريفات الجمركية في المنتجات المفضلة بيئياً، حيث أنّ التجارة يمكن أن تساعد على التكيف في تقديم السلع والخدمات منخفضة الانبعاثات وتسهيل استخدام مواد تكنولوجية صديقة للبيئة".

وتحدّث حنفي عن التطور الكبير الحاصل على صعيد إطلاق مفاوضات التجارة الحرّة بين المملكة المتحدة ودول مجلس التعاون الخليجي التي من شأنها أن ترفع حجم التبادلات التجارية بين الجانبين إلى ما بين -35 مليار دولار، معتبرا أن "اتفاقيات التجارة الحرة بين المملكة المتحدة والدول العربية تساهم في فتح الأسواق للشركات عن طريق معالجة العوائق والحواجز التجارية، كما أنها في المقابل لا تخلق فقط أعمالا أفضل للشركات الكبيرة ولكنها تقدم أيضًا فرصة ذهبية ومزايا عديدة لتطوير وتعزيز الشركات الصغيرة والمتوسطة".

وشدد حنفي على أنّ "المنطقة العربية تعتبر طريق تجاري عالمي رئيسي يربط بين قارات آسيا وأفريقيا وأوروبا مع العالم كله، بما يتيح الوصول إلى أسواق 2 مليار مستهلك بحكم موقعها الاستراتيجي"، لافتا إلى أنّ "البلدان العربية تشهد استثمارات ضخمة في قطاع اللوجستيات والبنى التحتية والشبكات اللوجستية، وبالتالي توجد فرص كبيرة في الأسواق الضخمة لمزيد من تطوير الخدمات اللوجستية مثل الموانئ المحورية وشبكات النقل عبر المناةة"

وأكد أنّ "اليوم هناك فرصا هائلة في قطاعات رئيسية وجديدة مثل الصناعات القائمة على الثورة الصناعية الرابعة، حيث الذكاء الاصطناعي يعيد تشكيل العالم في أسواق الأعمال والمستهلكين. هذا إلى جانب الإمكانات غير المستغلة في مجال الطاقة البديلة في المنطقة العربية حيث توفر الطاقة المتجددة 4.1 في المئة فقط من إجمالي استهلاك الطاقة النهائي في المنطقة العربية مقارنة بمتوسط عالمي يبلغ 18 في المئة".

وشدد على أنَّ "وتيرة التغيير الحاصلة على مستوى العالم سريعة، وبالتالي أمام هذا الواقع ليس لدينا خيار أفضل سوى العمل معًا والتواصل مع شركائنا والاستثمار في المهارات والتقنيات والموارد التي ستساهم في نمو ونهضة بلداننا وشعوبنا".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



Khaled Hanafi: Enhancing Investments in the Logistics Sector with Britain as the Arab Region is a Major Global Trade Route

The Union of Arab Chambers Secretary-General, Dr. Khaled Hanafi, stressed during a speech he delivered at the second Arab Economic Summit, which was held in London, "The depth of Arab-British relations, and the importance of strengthening this relationship to the level of strategic partnership, in light of the changes taking place on the global scene, especially since the start of the Corona pandemic, whose repercussions are continuing on other economies of the world, and then the ongoing war in Ukraine came to darken the global scene, which necessitates moving forward in pushing relations between countries, especially Arab-British relations, to the hoped-for level."

Hanafi called for "the necessity of moving the relationship between the two sides from the current reality based on import and export, to a new strategic reality that aligns with the changes in the reality of the global economy, especially the Fourth Industrial Revolution and the digital revolution."

He stressed that "Arab economies are in fact divided into rich economies and are witnessing progress in various sectors and fields, such as the Arab Gulf states, and the Arab Republic of Egypt is witnessing an unprecedented renaissance and attracting huge investments in recent years. While other Arab countries are facing political and security crises that have greatly affected their economic reality, and from this point of view, Arab-British cooperation must be strengthened in accordance with the reality of the economies of Arab countries and the investments they need in various sectors and fields."

He noted, "What we need today is a bold vision to develop trade that keeps pace with technological patterns to expand and deepen sustainability, diversity, and value," considering that "sustainable development and further diversification mean new opportunities for British-Arab cooperation."

He continued, "New trade deals need supply networks that are in line with green technology, or those that are not subject to tariffs in environmentally preferred products, as trade can help adaptation in the provision of low-emission goods and services and facilitate the use of environmentally friendly technologies." Hanafi talked about the great development taking place in terms of launching free trade negotiations between the United Kingdom and the Gulf Cooperation Council countries, which would raise the volume of trade exchanges between the two sides to between 35-40 billion dollars. Considering that "free trade agreements between the United Kingdom and Arab countries contribute to opening markets for companies by addressing trade barriers and barriers, and in return, they not only create better business for large companies but also provide a golden opportunity and many advantages to develop and strengthen small and medium companies."

Hanafi stressed, "The Arab region is a major global trade route linking the continents of Asia, Africa, and Europe with the whole world, allowing access to the markets of 2 billion consumers by virtue of its strategic location." He pointed out "Arab countries are witnessing huge investments in the logistics sector, infrastructure, and logistical networks, and therefore there are great opportunities in huge markets to further develop logistics services such as hub ports and transport networks across the region."

He highlighted, "Today there are tremendous opportunities in key and new sectors such as industries based on the fourth industrial revolution, where artificial intelligence is reshaping the world in business and consumer markets. This is in addition to the untapped potential in the field of alternative energy in the Arab region, where renewable energy provides only 4.1 percent of the total final energy consumption in the Arab region, compared to a global average of 18 percent."

He emphasized, "The pace of change taking place worldwide is rapid, and therefore facing this reality, we have no better choice but to work together, communicate with our partners and invest in skills, technologies, and resources that will contribute to the growth and renaissance of our countries and peoples."

Source (Union of Arab Chambers)